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2023 

Události 

Nejvýznamnější událostí roku 2023 byly prezidentské volby. 

Ve dnech 13. a 14. ledna proběhlo 1. kolo prezidentských voleb. Do druhého 

kola postoupili Ing. Andrej Babiš a Ing. Petr Pavel. 

2. kolo prezidentských voleb proběhlo 27. a 28. ledna 2023. Dne 28. ledna byl 

zvolen novým prezidentem na dobu pěti let generál ve výslužbě, Ing. Petr Pavel, bez 

politické příslušnosti. 

Republiková volební účast byla přes 70 %. Na Hájově dosáhla dokonce 86 %. 

Inaugurace historicky čtvrtého prezidenta České republiky proběhla 9. března. 

Dne 24. března proběhla veřejná schůze v sále kulturního domu na Hájově. 

Hlavními body bylo seznámení s chystanou stavbou sportovní plochy na okraji obce, 

problematika čistíren odpadních vod od rodinných domů a výhledově chystané další 

investiční akce. Původním záměrem města Příbor před několika lety bylo zhotovit 

novou obecní centrální splaškovou kanalizaci tak, jak to řešily okolní obce. Dokonce 

už tenkrát byly provedeny počáteční kroky. Bohužel došlo ke změně řešení ze strany 

města Příbor, což naprosto změnilo situaci pro všechny majitele rodinných domů. 

Chtělo se po nich, aby si vyřešili tento problém individuálně s příspěvkem města Příbor, 

a to do konce roku 2026. V diskusi pak byly vzneseny i další otázky či připomínky, 

které občany zajímají a trápí.  

Dne 1. srpna začala oprava místní komunikace na Pořadí od RD p. Matuly, 

čp. 16, až po sídlo firmy PVC okna, čp. 151 (bývalý kravín). Nejdříve došlo 

k odfrézování živičné vrstvy v délce 509 m. Následně se pomocí strojního finišeru 

provedla nová podkladní vyrovnávací živičná vrstva. Na to se aplikoval spojovací 

postřik s finální obrusnou vrstvou z živičného povrchu tl. 5 cm (8. srpna). 

Došlo také k lokálním opravám asfaltových výtluků na místních komunikacích 

pod správou města Příbor. 
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Ekonomika 

Počátkem roku se opět zdražovalo, což se nejvíce projevilo při nákupu 

potravin. Život se pro lidi stal náročnějším. Někteří lidé proto začali jezdit nakupovat 

do Polska, kde jsou ceny nejen základních potravin, ale například i pohonných hmot 

výrazně menší. Jakmile byl nedávno otevřen obchvat kolem Frýdku-Místku, cesta  

do Polska se výrazně urychlila. Lidé nakupovali potraviny také v regionálních 

prodejnách nebo využívali samosběry ovoce a zeleniny v okolí. 

Všichni si pečlivě hlídali spotřebu energií a hledali různá opatření, která by 

vedla k jejich úsporám. Pokračovali v zateplování fasád a stropů, výměně oken, 

instalaci fotovoltaických solárních panelů na střechy svých domů. Chladné počasí totiž 

prodloužilo potřebu vytápět své domácnosti až téměř do konce května. 

V průběhu roku došlo opět k dalšímu skokovému nárůstu pohonných hmot. 

Cena benzínu i nafty překročila hranici 40 Kč za litr. Na cestách jsme mohli vidět čím 

dál větší počet elektromobilů. 

Cenový růst silněji působil na nízkopříjmové domácnosti, jejichž výdaje  

se soustředily do oblasti nezbytných výdajů (potraviny, bydlení, energie a doprava), 

které se loni nejvíce zdražovaly. 

Koncem roku nás čekaly další nárůsty, zejména elektřiny, a to i o několik 

desítek procent v závislosti na dodavateli. Vláda rozhodla, že příští rok už nebude 

kompenzovat dříve vysoké ceny elektřiny formou poplatků POZE a náklady spojené 

s provozem a s rozvojem distribuční sítě elektřiny. 

Počasí 

Začátek roku byl beze sněhu s teplotami do 10 °C a s občasnými srážkami. Dne 

20. ledna napadl sníh, noční teploty klesly k -10 °C, denní se pohybovaly kolem 0°C. 

První polovina února byla beze sněhu s teplotami přes noc do -15°C. V druhé polovině 

února se teploty pohybovaly kolem 5 °C. 
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Březen byl chladnější, v noci s mírnými mrazíky.  Až v druhé polovině měsíce 

občas vysvitlo sluníčko a teploty vzrostly i na 10 °C. Foukal stále chladný vítr. 

Nejtepleji bylo po 20. březnu, kdy se teploty pohybovaly až kolem 17 °C. V závěru 

měsíce nastalo opět ochlazení.  Přibylo občasných srážek.  

Duben byl chladnější s dešťovými přeháňkami. Občas se vyskytovaly mírné 

ranní mrazíky. Přes den se teplota pohybovala kolem 15 °C. Předposlední sobotu  

a neděli před stavěním máje bylo nádherně – svítilo sluníčko. To už připomínalo 

typické příjemné jaro. 

Poslední víkendové dny a následující 1. květen byly vskutku nádherné  

a slunečné s teplotami kolem 20 °C. To se všem líbilo. Ovšem další dny přinesly 

ochlazení a déšť.  První polovina května byla doprovázena chladným větrem a častým 

deštěm. Očekávaného sluníčka jsme se dočkali až 22. května. Avšak ihned poté se 

počasí opět změnilo. Až závěrečné květnové dny přinesly opravdu slunečné počasí 

s teplotami do 23 °C. 

Těsně před Medardem se opět ochladilo, teploty se pohybovaly kolem 18 °C. 

Dešťové přeháňky se vyskytly už jen výjimečně. Ovšem vítr byl stále chladnější.  

To v polovině června k nám přišla opravdová horka kolem 30 °C. Toto počasí vydrželo 

až do poloviny července, ale bohužel s minimem srážek. Sucha se pár let opakovala, 

ubývalo povrchové vody. Zlom počasí nastal 26. července, kdy začalo pršet a ochladilo 

se na 15 °C. 

 Až na poslední týden byl skoro celý srpen krásně slunečný s vysokými 

teplotami i přes 30 °C. 

Začátek školního roku přinesl slunečné počasí s teplotami až do 25 °C. 

Nádherné slunečné počasí vydrželo do poloviny září. Poté se trochu ochladilo a občas  

i zapršelo. Září tohoto roku v mnohých dnech trhalo teplotní rekordy, a stalo se tak 

jedním z nejteplejších září v historii. 

Teplé dny se protáhly až do poloviny října. Denní teploty se pohybovaly  

kolem 20 °C. Potom nastal zlom, přišly ranní mrazíky a denní teploty  

nepřesáhly 12 °C. K tomu ještě pršelo. 
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Takové počasí pokračovalo i v listopadu, teploty se pohybovaly do 10 °C. 

Studený víkend nastal přesně v polovině měsíce, kdy začalo mrznout. Noční, někdy  

i denní teploty klesaly pod nulu. Občas byla nad ránem krajina pokryta malou 

sněhovou pokrývkou. 

Ovšem první prosincový víkend řádně nasněžilo. I denní teploty se pohybovaly 

lehce pod nulou. Vše vypadalo vánočně. Lidé rozsvěcovali na svých domech různé 

ozdoby, krásně svítil obecní strom i okolní budovy. Od 10. prosince začal sníh tát 

vlivem mírných denních plusových teplot. Avšak po několika letech nastalo 

překvapení. Těsně před Vánocemi napadl sníh a vydržel i na Štědrý den. Potom se opět 

oteplilo a až do konce roku se teploty pohybovaly kolem 9 °C. 

Hospodářský rok 

Ptačí chřipka 

Od počátku roku Krajská veterinární správa pro Moravskoslezský kraj zavedla 

ochranná a zdolávací opatření ve vymezeném uzavřeném pásmu v souvislosti 

s výskytem nebezpečné nákazy vysoce patogenní aviární influenzy. To znamenalo,  

že hlavně drůbež musela být uzavřena uvnitř budovy. V polovině února veterinární 

správa tato omezení ukončila. Z tohoto důvodu se rušilo uzavřené pásmo a drůbež již 

nemusela být uzavřena uvnitř budov. Bylo však zapotřebí zamezit kontaktu s volně 

žijícími ptáky, zamezit kontaminaci krmiva, vody a podestýlky trusem volně žijících 

ptáků (např. umístěním potravy a vody pod přístřešek nebo do budovy). 

Mrazivější počasí bylo delší než v posledních letech. V březnu bylo možné vidět 

zakořeněný česnek, který vykukoval z půdy. Lidé postupně stříhali ovocné stromy  

a keře. Brambory se dávaly naklíčit až od poloviny března, kdy už polevily mrazíky. 

Teprve koncem dubna začali lidé sadit na svých zahrádkách a polích. Jelikož bylo 

málo srážek, tak letos delší dobu nádherně kvetl zlatý déšť se svou stálou, výrazně 

žlutou barvou.  

V polovině dubna se začaly objevovat na ovocných stromech květní pupeny  

a koncem dubna už byly stromy krásně rozkvetlé. Avšak pak přišly mrazíky. Do toho 
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se postupně probouzely k životu i další keře a květiny. Někteří lidé přesazovali  

do skleníků, fóliovníků a na své nové zahrádky rajčata a papriky, ovšem jen pod 

netkanou textilii. Pár jedinců mělo svá včelstva v obci. 

V červnu jsem začali sklízet první ředkvičky a jahody. Obecně to však byl slabý 

rok pro pěstování jádrovin a peckovin. Na stromech toho bylo opravdu málo nebo 

vůbec nic. Z tohoto důvodu se ani na krmáš nekonala tradiční výstava ovoce  

a zeleniny. 

Koncem léta a na podzim si lidé sklidili postupně cibuli, brambory, mrkev, řepu, 

dýně atd. Například po bramborách se zaselo zelené hnojení jako je hořčice, řepka nebo 

svazenka. V říjnu si lidé své zahrádky se zahnojením poryli nebo si zaorali svá pole. 

Od druhé poloviny listopadu si většina lidí nasadila česnek, někteří zimní cibuli nebo 

zaseli ozimé obiloviny. 

Stále ještě pár hospodářů v obci páslo hovězí dobytek, ovce, koně nebo daňky 

na venkovních pastvách. Někteří lidé měli uzavřené pachtovní smlouvy s okolními 

subjekty, kde pronajímali své pastviny nebo pole. Na Hájově a v nejbližším okolí byly 

pole a travnaté plochy až na některé výjimky docela udržované. Příkopy kolem hlavní 

silnice tradičně sekali pracovníci Správy silnic Moravskoslezského kraje. Pro změnu 

příkopy místních ulic zase sekali pracovníci Technických služeb z Příbora. 

Kulturní a společenský život 

• 7. 1. Tříkrálová sbírka – KDU-ČSL – vybralo se 27 909 Kč 

• 21. 1. Obecní ples – zrušen 

• 22. 1. Popletená zimní pohádka – Osadní výbor + Liga žen 

• 4. 2. Masopustní průvod – SDH Hájov 

• 11. 2. Hasičský ples s pochováním basy 

• 18. 2. Hasičský ples s pochováním basy 

• 19. 2. Šachový turnaj – mládež s Osadním výborem 

• 4. 3. Dětský karneval – Osadní výbor + Liga žen 

• 18. 3. Sběr šrotu – SDH Hájov 

• 19. 3. Pingpongový turnaj – Osadní výbor 

• 24. 3. Veřejná schůze – Osadní výbor 

• 1. 4. Ukliďme Česko – ukliďme Hájov – Osadní výbor 
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• 30. 4. Stavění máje – SDH Hájov + Osadní výbor (hasiči provedli  
kompletní přípravu a organizaci stavění) 

• 5.5. Pietní vzpomínka u příležitosti 78. Výročí osvobození  Hájova u 
Pomníku padlých s vatrou – Osadní výbor 

• 13. 5. Floriánkové posezení při guláši s country hudbou – SDH Hájov 

• 14. 5. Mše za živé a zemřelé hasiče 

• 27. 5. Svěcení Božích muk se svatodušní škvařenicí – KDU-ČSL 

• 3. 6. Zábavné odpoledne pro celou rodinu (dětský den) – Osadní  
výbor, Liga žen, Myslivecký spolek Příbor – Hájov 

• 8. 7. Posezení při guláši na zahrádkářské chatě – ČZS Hájov 

• 19. 7. Klub důchodců – oslava 25 let od založení 

• 22. 7. Letní večer – SDH Hájov 

• 12. 8. Pouť se slavnostní mší svatou + cimbálovou muzikou – Osadní  
výbor, MO KDU, ČZS Hájov 

• 1. 9. Diskotéka pro děti v sále kulturního domu s promítáním – Liga žen 

• 2. 9. O Hájovský pohár – noční soutěž – SDH Hájov, Osadní výbor 

• 16. 9. Vinobraní – ČZS Hájov 

• 24. 9. Výlet pro děti do zábavného parku Skalka v Ostravě – Liga žen 

• 1. 10. Šlapeto – Liga žen 

• 9. 10. Krmáš se mší svatou a zábavou v kulturním domě – Osadní  
výbor, místní hostinec 

• 4. 11. Halloween party se strašidelným průvodem a diskotékou  
v maskách – Osadní výbor, Liga žen 

• 11. 11. Divadelní představení „Přídlo“ – Osadní výbor 

• 25. 11. Vánoční tvoření – Liga žen 

• 2. 12. Mikulášská nadílka – SDH Hájov, Osadní výbor, Liga žen 

• 31. 12. Společné přivítání nového roku s novoroční vatrou u Pomníku padlých 
 - Osadní výbor 

Tradice Velikonoc byla dodržena, o Velikonoční neděli proběhla dopolední 

bohoslužba, před některými domy i před mateřskou školou bylo možné opět vidět 

krásnou velikonoční výzdobu. Někteří muži si pořád ještě dokázali zajistit vrbové 

proutky a uplést své pomlázky. Ženy zase tradičně pekly beránky, namalovaly vajíčka 

a vyzdobily si své domy velikonoční výzdobou. 

Nicméně počet chlapců a dospělých, kteří chodili umýt a vyšlehat děvčata  

či ženy, byl již podstatně nižší. Anebo to byly jen skupinky školáků. Dlouhodobě se 

pomalu tato tradice vytrácí. Nebyl o to již moc zájem. A pokud, tak jen v pár domech, 

kde se tato tradice ještě uchovala. Pěkné vždy bylo vidět malé chlapce v doprovodu 
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otců vyrazit na pomlázku nebo děvčata pomáhající svým maminkám třeba  

s výzdobou. 

Velké množství kulturních akcí v obci se koná díky několika lidem a spolkům 

ochotným pro obec něco udělat. Není to ale samozřejmostí, je to vždy o konkrétních 

lidech, kteří jsou ochotni obětovat pro tyto účely svůj čas. Nejaktivnějším spolkem byli 

bezpochyby hasiči se svými 175 členy. Ale hlavními tahouny opět byli jen někteří 

z nich, k nimž se dle potřeby přidali ostatní. 

Téměř celý rok byl slyšet zvuk hasičské motorové stříkačky z tréninkové dráhy 

u Bergrů. Nejvíce tam trénovali vedoucí s dětmi. Později to doplňovali dospělí se 

svými družstvy. 

Na pár místech v obci lidé tradičně stavěli máje nebo malé symbolické majky.  

V obci probíhala stále výroba plastových oken od firmy PVC okna, s.r.o. 

v rekonstruovaných prostorách bývalého kravína.  

Prostory obecního domu jsou také využívány. Paní Ivana Kmeťková zde 

provozuje své dámské a pánské kadeřnictví, v dalších prostorách pak každý čtvrtek 

bývala otevřena obecní knihovna pod vedením paní Blanky Matulové. 

Poměrně často se konaly různé akce v obecním sále, který má dlouhodobě 

pronajatý od města Příbor místní občan, pan Petr Kuchař. I v prostorách salónku 

obecního domu či v obecní pergole se během roku pořádalo několik akcí. Soukromé akce 

se pak často konaly na zahrádkářské chatě za soukromou mateřskou školkou. 

Od 1. července došlo ke změně správce Obecního domu na Hájově. Po několika 

letech vystřídala paní Ivanu Kmeťkovou paní Klára Jurečková. Paní Ivaně Kmeťkové 

patří poděkování za tuto činnost.  

Také po celý rok fungovala posilovna v prostoru vedle vinárny. V průběhu října 

začaly cvičit každý pondělní večer ženy a slečny jógu v prostorách vinárny. Tento 

prostor rovněž v zimních měsících využívali vedoucí na trénink s malými hasiči. 
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Výstavba sportovní plochy a propustku 

V únoru proběhlo výběrové řízení na zhotovitele plánované sportovní plochy  

i s propustkem umístěným nad sportovní plochou. Počátkem dubna došlo k převzetí 

staveniště a hned poté začaly stavební práce. 

Sportovní plocha 

Po geodetickém zaměření se odebrala ornice a následovaly zemní práce (zářez 

do stávajícího terénu a srovnání do určené nivelety), odvodnění, zpětné rozprostření 

ornice a zasetí trávy s dalšími úpravami v rámci projektové dokumentace.  

Propustek 

Provedly se zemní práce, do příkopu se osadilo polyethylenové potrubí včetně 

betonáže s následně provedenými čely z lomového kamene po obou koncích, 

odvodněním, podkladními vrstvami pojezdové plochy a s nezpevněným povrchem 

z asfaltového recyklátu. Akce byla dokončena v říjnu. 

Výstavba rodinných domků 

V roce 2023 nebylo přiděleno žádné čp. k novému rodinnému domu. 

Zemřelí občané 

Antonín Řezníček čp. 119 7. března ve věku 25 let 

Jan Matouš čp. 58  3. prosince ve věku 80 let 

Marie Ondřejcová čp. 41 10. prosince ve věku 92 let 

Narozené děti 

Ella Pantůčková čp. 86 3. ledna  

Matyáš Staněk čp. 121 7. července 
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Mia Kabátová čp. 66 30.  dubna 

Klára Sýkorová čp. 114 19. prosince 

   

   

Obyvatelstvo 

  Muži Ženy 

0–15 let 105 45 60 

16–59 let 271 141 130 

60+ let 138 71 67 

celkem 514 257 257 

Zaznamenali a zapsali: 

Dalibor Matula čp. 16 

Ing. Tomáš Bordovský čp. 70 

Ludmila Matulová čp. 84 

Ludmila Kavková čp. 77 

Kronika zkontrolována předsedou Osadního výboru p. Radkem Jurečkou. 


